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Hoge commissaris te Djakarta (Hirschfeld) aan minister van Uniezaken en Overzeese Rijksdelen (Van
Maarseveen), 4 juli 1950

Mede voor Drees, Stikker en Fockema. Referte mijn telegram 227.
Ik deel U mede memorandum te hebben ontvangen van Buurman naar aanleiding van de

brief van Hatta van 30 Juni. In dit memorandum betoogt Buurman het volgende:
1. Van het begin af aan heeft de CLG zich verzet tegen erkenning van 26 Juli als datum van
beëindiging van de reorganisatie van het KNIL, hetgeen moge blijken uit:
A. zijn brieven dd. 30 Januari 1950 nrs. KAB 107 en 108.
B. Talrijke gesprekken met leden of met vertegenwoordigers van de Ned. Reg., o.a. en in het
bijzonder met STASVO.
C. Brief dd. 30 Mei 1950 nr. 433, bevattende concept van brief door mij te richten aan Hatta,
waarin werd uiteengezet dat en waarom niet kon worden voldaan aan de verwachting
uitgesproken in het communiqué van 8 mei. Ik heb deze brief aan Hatta niet verzonden omdat ik
op 30 Mei juist een uitvoerige brief aan de Sultan schreef; deze brief is U bekend.
D. Brief aan Minister van Oorlog en MINUOR dd. 16 Juni 1950 nr. KAB 477, waarin uitvoerig
werd uiteengezet wat en waarom de reorganisatie op 26 Juli niet voltooid kon zijn.
2. Ook in het communiqué van 8 Mei werd uitdrukkelijk verklaard dat 'kan worden voorzien dat
de reorganisatie van het KNIL op 26 Juli a.a. kan worden beëindigd, indien omstandigheden
buiten hun wil aan werkzaamheden van reorganisatie en afvoer niet in de weg staan'.
3. Wat betreft de opvatting van de CLG verwijs ik nog naar mijn 207 en 228.
4. Naar het oordeel van de CLG zijn de suggesties van Hatta t.a.v. Indonesische KNIL-militairen
naar de door hen gewenste plaats van afvloeiing terug te voeren;
B. de Ned. Reg. de verantwoordelijkheid voor de nog niet afgevloeide KNIL-militairen dan zou
moeten delen met de RIS, welke deling van verantwoordelijkheid in de practijk niet wel
uitvoerbaar is.
C. De Ned. Reg. daarbij afstand zou doen van alle middelen die haar in staat stellen verplichtingen
voortvloeiende uit deze gedeelde verantwoordelijkheid te realiseren;
D. als gevolg van de situatie die ontstaat uit de punten A tot en met C de nog niet afgevloeide
KNIL-militairen weerloos zullen zijn overgeleverd aan het machtsorgaan van de RIS, hetgeen in
feite betekent aan de willekeur van de TNI, zonder afdoende garantie dat zij daadwerkelijk
bescherming zullen genieten en dat van hun positie geen misbruik zal worden gemaakt voor
politieke doeleinden (b.v. als gijzelaars tegenover Republik Maluku Selatan)
5. Onder deze omstandigheden meent de CLG te moeten vasthouden aan zijn oorspronkelijke
standpunt, n.l. dat de reorganisatie van het KNIL op 26 Juli niet voltooid kan zijn en dat de datum
van beëindiging dus moet worden uitgesteld.
6. Aangezien het zeker is, dat de RIS-Reg. niet door middel van rechtstreekse onderhandeling zal
kunnen worden bewogen dit standpunt te erkennen en de korte tijd die ons nog van 26 Juli
scheidt geen verder tijdverlies gedoogt, ware de zaak met de meest mogelijke spoed aan de UNCI
voor te leggen, waarbij uitspraak ware te verzoeken omtrent de volgende geschilpunten:
A. in afwijking van de opvatting van de RIS meent de Ned. Reg. dat de datum van beëindiging
van de reorganisatie van het KNIL dient te worden uitgesteld totdat de afvloeiing van al het
KNIL-personeel voltooid is, aangezien beëindiging van deze reorganisatie op 26 Juli door
omstandigheden buiten haar wil onmogelijk is gemaakt.
B. in afwijking van de opvatting van de RIS meent de Ned. Reg., dat de leden van het KNIL zo
lang zij hun afvloeiingsbestemming niet hebben bereikt, recht hebben op militair althans
bijzondere status.
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Een compromis zou denkbaar zijn - al is het niet waarschijnlijk dat de RIS-Reg. hiermede
zou instemmen - indien onder handhaving van 26 Juli als datum van beëindiging der reorganisatie
en opheffing van het KNIL gelijktijdig aan alle nog niet afgevloeide KNIL-militairen tijdelijke
KL-status werd verleend.
7. Ook met de opvatting van de Minister-President van de RIS, blijkende uit de 5e en 6e alinea
van zijn meergenoemd schrijven, dat de voor afvloeiing buiten Indonesië bestemde Europese
KNIL-militairen zomede het gehele afwikkelingsbureau na 26 Juli geen militaire status meer
zouden bezitten, kan de CLG zich niet verenigen, omdat:
A. ter uitvoering van de repatriëring de militaire gezagsverhoudingen niet gemist kunnen worden:
B. vele van vorenbedoelde Europese KNIL-militairen nog een werkzaam aandeel hebben zowel in
de afvoer van Indonesische KNIL-militairen als in repatriëring van de KL: het is uiteraard niet
mogelijk deze werkzaamheden te doen verrichten door personeel dat in het geheel geen ambtelijke
status bezit;
C. het ontnemen van de militaire status voor betrokkenen financiële en maatschappelijke
consequenties met zich mee brengt die onverenigbaar zijn met de hun toekomende
levensstandaard, te meer waar de overgrote meerderheid tegen hun wil gedwongen werd tot na 26
Juli in Indonesië te blijven;
D. voor deze categorie dezelfde overwegingen t.a.v. de persoonlijke veiligheid gelden als
weergegeven in punt 4 sub D hierboven.
8. Indien desondanks 26 Juli gehandhaafd wordt als datum van de beëindiging van de
reorganisatie - behoudens bij aanvaarding van het onder punt 6 bedoelde compromis - meent de
CLG de verantwoording voor de daaruit voortvloeiende maatregelen en gevolgen niet te mogen
aanvaarden. Hij zal daaruit de consequenties trekken en zijn ontslag verzoeken.
9. De CLG zal uiteraard pogingen in het werk stellen een plaatsvervanger te vinden die bereid is
om, uitsluitend in het belang der achterblijvende KNIL-militairen, de technische leiding van de
verdere afwikkeling op zich te nemen. Het is echter reeds gebleken dat deze pogingen onder de
hier te lande verblijvende officieren geen succes zullen opleveren tenzij voldaan wordt aan de
volgende voorwaarden:
A. geen enkele verantwoordelijkheid kan worden aanvaard ten aanzien van de in Indonesië af te
vloeien (merendeels Indonesische) KNIL-militairen; wel zal bij de afvloeiing, in het belang van
betrokkenen alle mogelijke technische hulp en medewerking worden verleend.
B. verantwoordelijkheid t.a.v. de buiten Indonesië af te vloeien, dus Europese KNIL-militairen
kan alleen worden aanvaard indien aan betrokkenen gedurende hun verblijf in Indonesië een
tijdelijke KL-status wordt verleend overeenkomstig het voorstel vervat in het schrijven van A.G.
dd. 31 Mei 1950 nr. 29/310.3/AG/Geheim.
C. inschakeling van de UNCI is noodzakelijk teneinde toezicht te houden op uitvoering van de
afvloeiing en garantie van veiligheid van RIS-zijde.

Tot zover het memorandum van de CLG.
Ik heb dit memorandum gisterenavond uitvoerig met Buurman en Van Langen besproken

en hen toegezegd dit memorandum volledig te Uwer kennis te brengen, waaraan ik mijn advies
over deze materie zou toevoegen. Na herhaalde overwegingen en rekening houdende met het
besprokene gisterenavond, ben ik tot de conclusie gekomen dat wij niet kunnen treden in het
voorstel van Hatta omdat er geen voldoende waarborg bestaat dat daaruit niet zeer grote
moeilijkheden zouden voortspruiten. Anderzijds ben ik om politieke redenen van oordeel dat het
KNIL op 26 Juli officieel zal moeten worden opgeheven. Dit zal zelfs op enigszins spectaculaire
wijze moeten geschieden. Tot deze opheffing kan echter alleen worden overgegaan indien de RIS
instemt met een compromis als bedoeld door de CLG in de laatste alinea van punt 6.

Ik deel geheel de opvattingen van Buurman dat langs de weg van rechtstreekse
onderhandelingen geen overeenstemming met de RIS zal kunnen worden bereikt. Dit betekent
dus dat de zaak thans voor de UNCI moet worden gebracht. Dit zal moeten geschieden nadat ik
eerst in een gemotiveerd schrijven aan Hatta uiteen zet waarom de Ned. Reg. zijn voorstellen niet



kan aanvaarden en welke voorstellen wij daarvoor in de plaats stellen. Indien Hatta zich niet in de
gelegenheid zou bevinden om de Nederlandse tegenvoorstellen te aanvaarden, dan zal er slechts
een weg overblijven, dat partijen deze zaak bij de UNCI aanhangig maken. Teneinde mijn
opvattingen verder te verduidelijken zou ik nog het volgende willen opmerken.

Het KNIL zal op 26 Juli officieel moeten worden opgeheven. Dit impliceert dat de CLG
en de Chef-Generale-Staf in nacht van 25 op 26 Juli officieel zullen repatriëren. Er zou moeten
worden ingesteld, een militair afwikkelingsbureau onder militaire leiding, welk afwikkelingsbureau
onder verantwoordelijkheid van de HC zal moeten staan. De nog niet afgevloeide KNIL-
militairen onafhankelijk van de vraag of zij Nederlanders of Indonesiërs zijn zullen tijdelijk een
militaire status moeten behouden welke echter practisch niet anders dan een KL-status zal kunnen
zijn. Een zodanige regeling is niet alleen noodzakelijk voor een regelmatige afwikkeling van de
KNIL-afvloeiers, doch ook om ongeregeldheden in Indonesië te voorkomen omdat in ernstige
mate rekening moet worden gehouden met ongeregeldheden, in het bijzonder omdat de
Ambonese soldaten niet vrijwillig de wapens zullen afleveren. Bij dit afwikkelingswerk is militaire
discipline onvermijdelijk ook tegenover Nederlanders die terug naar Nederland zullen repatriëren
en die niet naar de KL overgaan.

Er moet rekening mee worden gehouden dat de RIS zich ten sterkste zal verzetten tegen
een zodanig voorstel en dat de RIS daarom vanaf 26 Juli betaling van de kosten van het KNIL zal
staken. De Ned. Reg. zal deze consequentie dus ernstig moeten overwegen. Wij mogen nl. niet
verwachten dat wij de RIS tegen haar zin een bepaalde regeling opdringen en dat de RIS dan
tevens nog zal betalen. Dit laatste zou natuurlijk wel aan de RIS kunnen worden opgelegd doch
dan zou men hierover ook een uitspraak van de UNCI of misschien van het Uniehof moeten
hebben doch dan betekent dit in ieder geval dat wij de zaak eerst zullen moeten voorfinancieren.
Daarbij komt dat wanneer wij financiering van de RIS zouden eisen, de RIS met recht zou kunnen
zeggen 'Gij wenst liquidatie van het KNIL voor onbepaalde tijd uit te stellen'.

Dit laatste zou b.v. het geval zijn indien de oplossing van de Ambon-zaak zeer lang op
zich zou laten wachten. Het is derhalve dan ook niet denkbaar dat de UNCI, gesteld dat zij ons
steunt, een onbeperkte termijn zal toestaan. Wij kunnen het standpunt innemen dat de
voorwaarden van dienstneming bij de RIS op 26 Januari niet volledig bekend gesteld werden en
dat aanvullende pensioenvoorwaarden pas eind April bekend werden. Dit betekent dus dat wij het
standpunt zouden kunnen innemen dat de einddatum van de reorganisatie feitelijk enige maanden
later zou moeten liggen, doch dat het een concessie onzerzijds is om het KNIL op 26 Juli formeel
te liquideren en alleen met een afwikkelingsbureau te volstaan met de hierboven omschreven
status. Wanneer de zaak bij de UNCI aanhangig gemaakt wordt zal de practijk vermoedelijk wel
zo zijn dat de UNCI-partijen zal oproepen voor een vergadering onder leiding van de UNCI. De
UNCI zal dan wel trachten te bemiddelen en er zal dan moeten worden onderhandeld. Ik acht het
thans gewenst dat in deze materie op korte termijn een beslissing wordt genomen. De tijd dringt
zeer en derhalve zou ik het zeer waarderen indien U mij nog deze week Uw beslissing zoudt
kunnen kenbaar maken. Ik moet er wel op wijzen dat de verhouding tot de RIS wel in ernstige
mate zou lijden indien naast dit geschil ook nog verder een debat zou moeten worden voortgezet
over het zelfbeschikkingsrecht. De eindphase van de reorganisatie van het KNIL is zo moeilijk
geworden omdat het Ambongeschil niet opgelost is en op dit punt demonstreert zich vooral welke
practische gevolgen de niet oplossing van het Ambongeschil voor ons medebrengt, welke
practische gevolgen niet kunnen worden opgelost langs de weg van art. 2 van de
overgangsovereenkomst. Tenslotte moet ik er nog op wijzen dat wij er rekening mede moeten
houden dat de RIS wel met alle mogelijke verwijten zal komen, indien wij de KNIL-zaak voor de
UNCI brengen en wij mogen ook niet uit het oog verliezen dat er aan Nederlandse zijde ook een
vertragingsmoment is geweest, te weten de nog steeds hangende moeilijkheden bij de overgang
van het KNIL naar de KL. Van Nederlandse zijde heeft men deze overgangsvoorwaarden ook pas
op een zeer laat moment vastgesteld. Ondanks de complicaties aan dit probleem verbonden zal
thans op korte termijn een duidelijke uitspraak gewenst zijn.


